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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Zwracam siê do Pana Ministra w zwi¹zku z g³êbok¹ rozbie¿noœci¹, jaka zachodzi – zdaniem wielu

moich wyborców – miêdzy stanem prawnym w Polsce a powszechnym poczuciem sprawiedliwoœci. Cho-
dzi o dysonans miêdzy kosztami utrzymania osadzonych w zak³adach karnych a choæby œredni¹ dzien-
n¹ stawk¹ utrzymania pacjentów publicznej s³u¿by zdrowia czy osób korzystaj¹cych z pomocy
spo³ecznej.

Rzecz jasna, znane i zrozumia³e s¹ zmiany zaistnia³e w zwi¹zku z wejœciem w ¿ycie ustawy z dnia 3
lutego 2011 r. o zmianie ustawy – Kodeks karny wykonawczy oraz niektórych innych ustaw (DzU nr 39
poz. 202) w zwi¹zku z wyrokiem Trybuna³u Konstytucyjnego z dnia 23 lutego 2010 r. sygn.
akt P. 20/2009, stwierdzaj¹cym niezgodnoœæ art. 123 §2 zd. 1 kodeksu karnego wykonawczego z art. 32
oraz z art. 65 ust. 4 w zwi¹zku z art. 2 konstytucji. Nale¿y jednak zwróciæ uwagê, ¿e na przyk³ad pensjo-
nariusze domów pomocy spo³ecznej czy pacjenci zak³adów opiekuñczo-leczniczych, w zwi¹zku z zapisa-
mi miêdzy innymi ustawy o pomocy spo³ecznej, pokrywaj¹ czêœæ kosztów swojego pobytu ze œwiadczeñ
emerytalnych otrzymywanych za poœrednictwem Zak³adu Ubezpieczeñ Spo³ecznych. Jednak w przy-
padku osadzonych brakuje ju¿ takiej regulacji prawnej, pozwalaj¹cej choæby czêœciowo rekompenso-
waæ koszt ich utrzymania ze œrodków podatników.

Równie¿, oceniaj¹c ostatnie zmiany prowadz¹ce do zwiêkszenia wynagrodzeñ otrzymywanych przez
osadzonych, warto wspomnieæ, ¿e tendencje œwiatowe zmierzaj¹ raczej w przeciwnym kierunku, mo¿na
by wskazaæ choæby przypadek bie¿¹cej inicjatywy ustawodawczej Illinois Departament of Corrections.
Instytucja ta chce na swoim gruncie doprowadziæ do uznania przez stanowy S¹d Najwy¿szy obowi¹zku
pokrywania kosztów pobytu w miejscowym zak³adzie karnym przez samego osadzonego.

Zdaj¹c sobie sprawê z rozbie¿noœci polskiego i amerykañskiego systemu karnego i penitencjarnego,
zwracam jednak uwagê, ¿e podjêcie inicjatywy ustawodawczej w tym zakresie – czy to w odniesieniu do
osadzonych wykonuj¹cych pracê w zak³adach karnych, czy to do pobieraj¹cych œwiadczenie emerytal-
ne, czy te¿ do posiadaj¹cych inne zasoby finansowe i maj¹tkowe – zaspokaja³oby potrzebê zaufania do
pañstwa ze strony obywateli oraz stanowi³oby formê istotnego wsparcia dla bud¿etu pañstwa na reali-
zowanym przez pana ministra odcinku.

Chcia³bym wiêc uzyskaæ informacjê, czy w opinii Pana Ministra taka zmiana obowi¹zuj¹cego w Pol-
sce prawa, na gruncie wi¹¿¹cych nas zobowi¹zañ miêdzynarodowych, jest w chwili obecnej mo¿liwa
i zasadna, a jeœli tak, to czy podejmie pan odpowiednie kroki w tym zakresie?
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